
List 19. 

Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
V sredo je bil veliki zbor nase kmetijske družbe. Po

častili so ga s svojo nazočostjo tudi Njih ekscelencija 
deželni poglavar gospod grof C h o r i n s k i , prečastiti pro-
tektor družbe; vse kmetijske družbe našega cesarstva so 
določile svoje n a m e s t n i k e , in 52 gosp. družbenikov iz 
Ljubljane in raznih druzih krajev se je sošlo v zboru, 
kterega je gosp. predsednik Fid. T e r p i n c začel z ogo-
vorom, v kterem je pred vsem serčno veselje razodel nad 
prihodom Njih eksc. občnospoštovanega gospoda deželnega 
poglavarja in jih zahvalil za krepko podporo, ktero je 
družba naša imela preteklo leto spet nad Njimi; — omenil 
je dalje lanske kmetijske razstave na Dunaj i in se za
hvalil družbenikom, posebno pa še tistim poddružnicam, 
ktere so pripomogle, da je krajnska dežela tako častno 
prestala lani preskušnjo kmetijsko na Dunaji. 

Zatem je vstal družbeni tajnik dr. B le ivve i s in je 
zboru v kratkih čerticah na znanje dal n a j i m e n i t n i š e reči, 
s kterimi je glavni odbor v imenu družbe opraviti imel od 
poslednjega zbora do danes. Bile so pa te reči sledeče: 
1) u s t a n o v i t e v p o l j s k i h č u v a j e v na Krajnskem, o 
kteri je si. deželno poglavarstvo reklo, da se za sedaj v to 
reč ne more spušati, ker so mu c. k. kantonske gosposke 
pisale, da bi stroški utegnili večji biti kakor dobiček tega 
čuvarstva, dokler ni poljske policijske postave; 2) za fa-
briko H o l b l i n g o v e g a g n o j i v a ne kaže, da bi se usta
novila v L j u b l a n i , ker se je premalo gospodarjev oglasilo, 
ki jih je volja, tega gnojiva kupiti; 3) p o s t a v o za pos le 

je po ukazu si. dežel, poglavarstva prevdarjala kmetijska 
družba in svoje misli mu razodela 24. dec. 1856; željno 
pričakovana postava je od 1. maja že veljavna; 4) si. de
želno poglavarstvo je zastavilo družbi vprašanje: ali bi ne 
bilo v prid fužinarstvu, da bi se odjenjalo od tiste postave 
od 2. julija 1807, ktera o b t e ž u j e fužinam nakupovanje 
gojzdov in kmetiških posestev? Družba je odgovorila, da 
na K r a j n s k e m že davnej ona postava ni več veljavna, 
in da je le to želeti, da bi se gojzdnarska postava od 3. 
dec. 1853 povsod natanko spolnovala; 5) na vprašanje za
voljo g o j z d n i h varhov je družba si. deželnemu pogla
varstvu po posvetu s gospod H. Ullrich-om odgovor dala; 
6) na povabilo Njih eksc. gosp. deželnega poglavarja se je 
kmetijska družba udeležila posvetovanja: za koliko naj bi se 
ponižala Ljubljanica, da bi se mah popolnoma na suho djal? 
7) za dostojni oklic, da je K o r n e u b u r š k i z d r a v i l n i 
prah za ž i v i n o le zgolj sleparija, je skerbela družba po 
„Novicahu in po nemški in slovenski pratiki; 8) pos tavo 
za n o g r a d e je osnovala kmetijska družba; to osnovo je 
razposlalo si. deželno poglavarstvo c. kr. kantonskim go-
sposkam na Dolensko in Vipavsko v prevdark; kar so te 
gosposke rekle, je dalo si. poglavarstvo spet družbi v pre
tres; družba je pretresla nasvete kantonskih gosposk in v 
njih marsiktero dobro zernice našla; vse to je družba zve
zala v novo osnovo postave in jo predložila 26. dec. 
1856 si. deželnemu poglavarstvu s prošnjo, naj blagovoli 
p o s t a v o za n o g r a d e kmali oklicati; 9) za napravo 

v e r t n a r s k e š o l e za i d r i j s k e preparande se je 
družba potegnila; si. deželno poglavarstvo je 3. marca 1857 
odgovorilo, da se bode napravila taka šola v Idr i i ; 10) 
prošnjo za poravnavo S u j š k e g a potoka in G r a d a š i c e 
je družba si. deželnemu poglavarstvu predložila, ki se je 
te zadeve marljivo lotilo; 10) na prošnjo družbe 11. rož
nika 1856, naj bi se na N o t r a j n s k e m k a t a s t e r (ce
nitev gruntnih dohodkov) novi r e v i z i i p o d v e r g e l , je 
si. deželno poglavarstvo odgovorilo, da se pričakuje najvišji 
sklep Njih Veličanstva presv. Cesarja, kterim so takrat, ko 
se je železnica v Terst odperla, soseske iz postojnskega, se-
nožeškega in bistriškega kantona na Krajnskem, iz Sesan, 
Komna in Novega grada pa na Primorskem o ravno tej 
zadevi prošnjo poklonile, ktero prošnjo so presvitli Cesar 
posebno z a z n a m o v a l i ; c. k. davkno vodstvo je na ta 
milostljivi zaznamek že svojo mnenje razodelo, tedaj je pred 
vsim pričakovati, kaj bodo presvitli Cesar sklenili; 12) na 
ukaz si. dežel, poglavarstva je družba pretresla p o s t a v o 
za r i b š t v o ; 13) novo postavo, da mora vsak g o s e n c e 
oberat i , in prepoved nespametnega t i č j e g a l ova je 
oklicala družba po vseh svojih potih; 14) po želji visokega 
armadnega poveljstva za krajnsko deželo je sostavila družba 
s t a t i s t i č e n popis podnebja, živinoreje, krajnske vprege, 
cene konj, goved i. t. d.; 15) po ukazu si. deželnega po
glavarstva je osnovala družba nauk o č b e l a r s t v u za 
u č i t e l j e po kmet ih ; 16) popis l e t i n e je vsako leto 
dvakrat podala si. deželnemu poglavarstvu; 16) 12 sosesk 
je prosilo za nove s e jme; si. deželno poglavarstvo je upra-
šalo tudi kmetijsko družbo: ali naj bi se naprošeni sejmi 
dovolili ali ne? — družba je vselej po pravici odgovor dala; 
18) si. dež. poglavarstvo je up rasa I o družbo: al i je poži 
g a n j e mahu v k m e t i j s k e m oz iru potrebno ali ne? 
Družba je odgovorila, da je po okoljnostih n a š e g a maha 
in naš ih posestnikov požiganje p o t r e b n o , — toda ne 
v e č kakor toliko, da se mah do dobrega požge; tudi 
ne sme nobeden pred požigati, preden ni d o v o l j e n j a 
dobil, kaj in koliko sme žgati, in od sv. J e r n e j a (24. 
avgusta) do 15. ki m ovca naj vse požgano bode, kar ima po-
žgano biti. Kaj bode si. deželno poglavarstvo na to sklenilo, 
še ni znano, ker se bode posvetovalo še o drugih zadevah, 
ki zadevajo požiganje mahu; 19) osnova t e r ž a š k e po
stave za pogo j zdo vanj e Krasa ji je došla od si. mi-
nisterstva iz Dunaja v preudark; poddružnice v B i s t r i c i , 
V i p a v i in P o s t o j n i bojo najprej razodele svoj svet a 
tem; 20) na vprašanje si. ministerstva: ali naj bi se še 
osnovale premije za konje po s tarem redu? je od
govorila družba, da ne; 21) o nekih dnarnih zadregah 
se je obernila družba na si. deželno poglavarstvo, od kte-
rega upa mile pomoči. — To so bile važniše reči, ktere 
je zboru razodel družbni tajnik dr. BIeiweis. 

Na to so Nj ih eksc . g o s p. d e ž e l n i p o g l a v a r 
besedo poprijeli in rekli sledeče: Kar se tiče zaželjene po
s t a v e za n o g r a d e , obljubim, da pride že l e t o s ; — 
kar se tiče postave zavoljo obiranja g o s e n c , so upra-
šali: ali družba kaj ve, da se je postava l e t o š n j o spo
mlad že dos to jno s p o l n o v a l a , ker bi žalostno bilo\> 
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ako bi dobra postava le na p o p i r j i ostala. Dr. B l e i w e i s 
je odgovoril, da ve, da ne k t e r e kantonske gosposke so 
dale postavo vnovič spomladi oklicati; ali so storile to vse 
gosposke in ali so ž u p a n i culi nad spolnitvijo, bode pro
sila družba si. deželno poglavarstvo, naj blagovoli to po-
z v e d i t i po svojih potih. — Tudi zavoljo k e b r o v ali 
h r o š č e v želijo gosp. d e ž e l n i p o g l a v a r , da bi se kaj 
storilo ali po poti d a r i l , za ktere bi se utegnilo nekoliko 
tistih dnarjev oberniti, ki se stekajo iz kazin od gojzdnih 
pregreškov, ali pa k a k o d r u g a č . Gosp. Ferd. S c h m i d t 
je govoril za d a r i l a ; gospod M a l i c je povedal, da v 
Švajci je vsak gospodar p r im o r a n , po velikosti svojega 
posestva primerno mero kebrov poloviti; gosp. A m b r o ž je 
rekel, da leta 1830 je kantonska gosposka v Ribnici pred
ložila novomeški kresii svet, kako nadlogo kebrov odverniti, 
in gospod dr. A h a č i č je navodil s t a r o p o s t a v o o tej 
zadevi.'— Gosp. d e ž e l n i p o g l a v a r so bili zadovoljni s 
to pozvedbo in izrekli željo, da bi se iz vsega tega osno
valo, kar je treba za odvernitev te nadloge, o kteri Jim je 
kočevska gosposka pred malo dnevi žalostno pismo pisala. 
— Zastran l j u b l j a n s k e g a m a h a so povedali, da se 
more pričakovati, da m n o g o s t r o š k o v za osušenje mahu 
bode po volji Njih Veličanstva d e r ž a v n a k a š a prevzela; 
zastran p o ž i g a n j a mahii so gosp. deželni poglavar rekli, 
da so se v S a l z b u r g , v H o l a n d i j o in H a n o v e r o b e r -
nili in uprašali: kaj t a m počnejo z m a h o m , da se bo po 
tem takem o tej zadevi natanko zvedilo kako in kaj; pisma, 
ki jih bojo iz teh krajev dobili, bojo poslali družbi v pre-
udark. Govorili so zastran požiganja mahu še gosp. P o d -
k r a j š e k , gosp. A m b r o ž , dr. B l e i v v e i s , prof. Konšek, 
dr. A h a č i č . — Zastran d n a r n i h z a d r e g , v kterih se 
znajde družba, so ji gospod d e ž e l n i p o g l a v a r veselo 
upanje dali, da se bode ta zadeva na d o b r o o b e r n i l a . 
Na te toliko prijazne besede se je vzdignil ves zbor in se 
je zahvalil blagemu Gospodu, ki so spet v tej zadevi ka
kor v vseh drugih očitno pokazali, kako skerbni, res pravi 
oče so naši družbi. 

(Dalje sledi.) 
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Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Prišle so potem na versto s p o r o č i l a nekterih druž
benih poddružnic in nekterih gospodov družbenikov. Pisma 
nepričujočih je gospod odbornik Ambrož zboru razodel, 
gosp. dr. E i s e l je pa sam bil pričujoč. 

Najpred je gospod Ambrož bral skušnje, ki so jih 
častitljivi gospod fajmošter R e s iz Prežgajn zvedili o s ivi 
a jd i , ktero so že leta 1856 poskusili, ko so te za naše 
kraje nove ajde 1 funt od Materne-ta iz Gradca dobili. Pri
delali so iz tega funta 16 funtov sivke na domači, ajdi 
ugodni zemlji; leta 1857 so vsejali vseh 16 funtov zraven 
druge ajde in pridelali je 75 funtov ali 2 mernika in pol. 
Veliko bolje bi bila plenjala — so rekli — ako bi je ne 
bili p r e g o s t o sejali, ker po njih mislih se mora na pol 
r e d k e j e sejati kakor navadna domača ajda; vzela je je 
pa tudi suša veliko, za sušo pa še s lana. Gosp. fajmošter 
s i v k o močno h v a l i j o , le to pravijo, da utegne za kakih 
5 ali 7 dni pozne je dozoreti od naše domače. Za take 
kraje, kjer rada slana z g o d a j pride, bi utegnila tako 
imenovana koroška drobna ajda bolja biti, ki je zlo polna 
in moknata; leta 1856 jim je k o r o š i e a dala š e s t e r i 
pridelk memo domače krajnice, ktere seme so dobili v fari 
pri Divici Marii v Polji, pa jim je seme le trikrat povernila. 
— Dosluženi gosp. fajmošter J o n k e , eden naših najslav-
niših bčelarjev, so družbi nasvetovali, naj si družba za 
poskušnjo kupi nekoliko lašk ih b č e l , o kterih se tolika 
hvala poje, in naj se te lahinje izroče našemu pridnemu 
gosp. D u l e r - j u v Škerjančjem. Družba bo skusila za pri
hodnje leto l a šk ih bčel dobiti in jih bo dala hvalevred
nemu gosp. D u l e r - j u v rejo, kteremu je tudi berž po 
zboru poslala D z i e r z o n o v a panjova v poskušnjo. — 
Poddružnica ložka na Notrajnskem je naznanila, da tudi 
najhuja sila ne bode nikjer sadjore je povzdignila, dokler 
se ne napravijo drevne s a d i š č a in pa se mladost ne 
podučuje v vertnarstvu; kdor brez teh dveh podlag tisi, 
da bi se ljudje poprijeli sadjoreje, bob v steno meče. — 
Poddružnica rado l j ška na Gorenskem naroča, naj bi se 
družba še enkrat s prošnjo obernila do visokega c. k. mini-
eterstva za znižanje cene živinske soli, ker letos, ko je bilo 

tako pomanjkanje klaje, da je tam pa tam mogla živina 
zadovoljna biti s praprotom ali pa s trohnelo slamo, ki so 
jo potergali s kozolcov, se je očitno vidita potreba s o l i 
za živino, da lože in brez škode prebavlja tako slabo klajo. 
Ker šoto prošnjo pri lanski dunajski razstavi vse kmetijske 
družbe skupaj poklonile si. ministerstvu, se je nadjati. da 
bode ta prošnja kmetijstvu v prid uslišana. Omenila je pod-
družnica tudi res žalostno resnico, kako ž g a n j e in tobak 
čedalje bolj spodkopujeta zdravje in moč naše mladosti, kar 
se je pri letošnji rekrutbi očitno vidilo, in da bi, g l e d e 
na k i l a v o s t n a š e g a z a r o d a , želeti bilo, da bi se višji 
davek naložil na žganje, fantinom pa pred 20 leti prepo
vedalo tobak piti. Reči moramo, da oboje bi bila v e l i k a 
dobrota človeštvu. — Poddružnica b o s t a n j s k a prosi za 
oklic n o g r a d s k e p o s t a v e ; prošnja bode uslišana, ker 
so gospod deželni poglavar obljubili, da še letos pride ta 
postava na dan. — Poddružnica kraj ns k a želi, da bi se 
na r a z g o n i h prepovedalo živino pasti, ker ta razvada, 
da se živina na stezah med njivami pase, je čedalje huja. 
Ker zoper poškodbo ptuje lastnine že obstoji p o s t a v a , 
tudi to v versto te prepovedi spada; — dalje želi poddruž
nica, naj bi se ukazalo, da bi se s paš ni ki med lastnike 
razdelili in potem v rodovitno zemljo obernili. — Poddružnica 
m e t l i š k a je razodela potrebo, da bi se popolnoma divji 
v e l i k i s p a š n i k i med okrajno metliško in černomeljsko 
razdelili in kmetijstvu na dobiček obdelali: ali z drevjem 
zasadili ali v polje in senožeti predelali; dalje je razodela 
živo potrebo, da bi se velika cesta iz Met l ike v N o v o 
mesto p r e s t a v i l a tako, da bi se ognila G o r i j a n c o v 
— silne gore brez konca in kraja, ktera overa in podra-
žuje prepeljavo vina iz metliške in semiške okolice in bode 
tukajšnim vinorejcom še hujo rano vsekala, kadar bo že 
l e z n i c a od Zidanega mosta do Zagreba dodelana in se 
bodo horvaške vina po železnici l o ž e , h i t r e j e in ce 
n e j š e na Krajnsko vozile. O obeh za spodnje kraje z l o 
v a ž n i h z a d e v a h , ktere je resnično in s krepko besedo 
popisal poddružnice predsednik gospod K a p e l e , je sklenil 
zbor, naj bi častita poddružnica, ker irna po postavah pra
vico za to, se obernila do c. k. okrajne g o s p o s k e in 
po nji sprožila svoje želje si. dežel, poglavarstvu; glavni 
odbor, uprašan za svoje mnenje, bo potem iskreno podpiral 
poddružnice želje. Poslednjič je poddružnica še razodela 
željo po n o g r a d s k i p o s t a v i , o kteri smo že povedali, da 
pride letos na dan. — Zavoljo velike škode, ki jo prizadevajo 
zajc i drevesom, ste se župani ja t r e b e l e v s k a in pod
d r u ž n i c a planinska obernile do kmetijske družbe, naj 
bi kaj pomagala o teh nadlogah. Gosp. Ambrož je rekel, 
da škoda, ki jo prizadevajo zajci drevju, je res velika in 
da bi bilo želeti, da bi se kakor koli na postavni poti 
mogla odverniti, pa kako? to je težko reči, ker na Krajn-
skem ni ravno zajcov od sile kakor jih je v druzih deželah, 
kakor na Češkem itd., in pa nazadnje vendar vseh zajcov 
ne moremo iz sveta pregnati. Gosp. grof Barbo je sve
toval, naj se tudi pri nas dela to, kar se dela drugod, 
kjer je še več zajcov; stebla naj se mažejo z mazili, ki 
so zoperne zajcom, ali pa ovežejo s slamo, ternjem ali ka
korkoli ; zajic je vertu res nadloga, pa gospodar mora zoper 
to nadlogo tudi kaj storiti: rekel je zadnjič, da znani pre
govor: „miši s t o r e , da so g o s p o d i n j e skerbne", bi 
se utegnil razširiti čez zajce in reči: ,.zajci narede 
pr idne vertnarje." Gospod B u r g e r iz Grosuplja je 
rekel, da vse vezila in mazila ne pomagajo dovelj. Gospod 
Ambrož je sklenil svoj predlog s tem: naj bi glavni 
odbor to zajčjo zadevo v re sen prevdark v z e l in potem 
storil, kar bo za pravo spoznal; zbor je poterdil ta predlog. 
— Poslednjič je gosp. dr. E i s e l besedo poprijel in govoril 
od Go lovca tik Ljubljane, kteri, kakor je sploh znano, 
svoje gole rebra že od dalječ kaže. Pa ne, da je ta goli-
čava le madež lepi okolici ljubljanski, temuč škoda je tudi, 
da toliko zemlje nerodovitne leži; pa tudi prijetniši in zdra-
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visi so taki kraji, okoli kterih so homci in berda obrašene. 
j^aj bi __ j e sklenil gospod govornik — kmetijska družba 
kakorkoli pripomogla, da bi se Golovec zasadil z drevjem 
ali sicer predelal v rodoviten svet. Na to je župana-na-
mestnik gosp. Gutman povedal, da ves Golovec, kteri je 
l a s t n i n a ljubljanskega mesta, je po sklepu mestnega od
bora že razmerjen, da se bode na drobno prodal; prodaj 
overa le pritožba nekterih posestnikov iz Poljan in Štepa-
nove vasi, kteri si domišljujejo, da imajo pravico do pašin 
na Golovcu; dokler ni te pravde konec, se ne more nic 
storiti. Mestni ekonom gosp. P o d k r a j š e k je poterdil vse 
to in zraven še upanje razodel, da bode te pravde menda 
kmali konec, ker lastnoročno od cesarja K a r i - a VI. 29. 
novembra 1725 podpisano pismo poterjuje, daje ljubljanska 
mestna gosposka Go lovec od v i c e d o m a , čigar lastnina 
je nekdaj bil, kupila. Zbor , ki je g E i s e l - n o v predlog 
glasno poterdil, je naposled na nasvet gosp. dr. Ahačičev 
sklenil sledeče: „naj družba k m e t i j s k a m e s t n e m u 
m a g i s t r a t u ž e l j o r a z o d e n e , da bi, koj ko bode 
i m e n o v a n e pravde k o n e c , se G o l o v e c v rodo
v i t e n s tan prede la l . (Dl. si.) 
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Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Družbeni tajnik dr. B l e i w e i s je popisal zboru, kako 
ne je kraj ns k a d e ž e l a pri lanski kmetijski razstavi na 
Dunaj i vedla in kako je s svojimi razstavljenimi pridelki 
pri ti razstavi se skazala. 

Povedal je najprej, da kmet i j s ka družba je mogla 
tako rekoč celo deželo v svoje roke vzeti, ker tista mlač-
nost, ktere tudi najiskreniši domoljub ne more zagovarjati, 
se je žalibog! pokazala tudi pri ti razstavi. Potlej pa, če 
nas za duri postavijo, godernjamo in upijemo. Časi so se 
preobernili; ne velja .več, da se kot polž zaperamo v svojo 
lupino; kdor svetu ne pokaže, kaj ima, od takega svet 
misli, da nič nima. Da bi saj pri naš ih domačih ljudeh 
čedalje bolj minula ta nečimernost! Od ptujcov ne moremo 
pričakovati, da bi jim bilo mar za čast naše dežele. 

Ker se je celo celo malo naših kmetovavcov na Dunaj 
oglasilo, da bojo poslali kaj v razstavo, je mogla tedaj 
k m e t i j s k a družba vse v svoje roke vzeti. Prizadjalo 
ji je to veliko truda pa tudi veliko stroškov, ker, ko ni 
mogla vsega, česar je želela, zastonj dobiti, je mogla več 
reči kupiti, in je z vsemi s t r o š k i za razstavo izdala 
445 fl. in 6 kraj., za ktere je po razstavi za poprodane 
reči 168 fl. 23 kr. povračila dobila. 

Ker je družba vse svoje moči napela, je pa dosegla 
tudi, cesarje želela. Prejela je v s p o z n a n j e s v o j e de
l a v n o s t i sploh in lepe z b e r k e vseh važniših pridelkov 
na Gorenskem, Dolenskem, Notrajnskem in na ljubljanskem 
mahu: z la to s v e t i n j o , ktero ste razun nje le č e š k a 
in š t a j a r s k a družba prejele; verh zlate svetinje je do
bila še malo s r e b e r n o , dvoje v e l i k i h b r o n a s t i h in 
eno malo bronasto . Ce bi ne bila že dobila zlate sve
tinje, bi jo bila za predivo še doletela sreberna in za 
ko no pni no velika bronasta. Verh svetinj je prejela še 
jstiri častne pisma. 

Sreberna, dve velike bronaste in ena mala bronasta 
svetinja so bile družbi podeljene za reci d o m a č e g a g o 
s p o d a r s t v a , in ker ji je ena svetinja bila pri nekterih 
rečeh za v e č tac ih reč i podeljena, ena svetinja se pa 
ne more na več koscov razlomiti, je družba tistim, ki so 
ji takih počastenih pridelkov ali izdelkov poslali, podelila 
č a s t n o p i smo , ktero s v e t i n j o nadomes tu je . 

Tako je kovač L o r e n c P e t e r n e l v Žireh za sekire 
vseh sort, čertala, lemeže, krampe, matike, rovnice in 
mnogo drugo kmetijsko železno orodje prejel v e l i k o b r o 
nas to medaljo . Mož ta je Dunajčanom pokazal, kaj zna 
krajnsk kovač; p o h v a l i l i so zelo njegovo robo in neznani 
prosti mojster je prejel imenitno svetinjo. 

Sledeči pa so namesto svetinje prejeli svetinjo nado-
mestivne častne pisma: 

Za l o n č a r s k o robo: F r a n c e L e g a t , lončar v 
Ljubljani, J a n e z H i r š , lončar v Ljubnem in Matevž 
B r e m š a k , lončar v Komendi; 

za s ter d gosp. fajmošter P a v i Šafer pri sv. Heleni; 
za s ir gosp. Kari G a l l e , posestnik v Ljubljani; 
za konopnino gosp. Ferd inand T r e n e , grajšak v 

Draškovcu. 
Razun kmetijske družbe so prejeli sledeči gospodje 

s v e t i n j e ali č a s t n e pisma za to, kar so v razstavo 
poslali: 

Gospod Fid. Terp inc , predsednik kmetijske družbe 
s r e b e r n o svetinjo za bika svajcarskega, za kravo g o -
r e n s k e g a plemena iz Korena, in za dvoje telic miretaljske, 
dalje: sreberno svetinjo za mnogoverstne poljske pridelke, 
bronas to svetinjo pa za nektere mašine. 

Gospod J o ž e f D u l l e r iz Vel. Škerjančjega: s r e 
berno s v e t i n j o za mnogoverstne kmetijske pridelke, verh 
te pa še p o h v a l n o pismo za ričkovo olje. 

V o d s t v o c. k. i d r i j s k e g a r u d s t v a j e prejelo ve
liko bronasto svetinjo za očitno napredovanje v gojzdnarskih 
rečeh. 

v 

Častne pisma so prejeli: 
Gosp. Jur i Grabrijan, tehant v Vipavi za p i k o l i t ; 

gosp. M e t i k e iz Ponoviča za žganje, in gosp. J a n e z 
B u r g e r iz Grosupija za seme sončnic. 

Vidi se iz tega: kako zlo smo bili počasteni K r a j n c i 
pri dunajski razstavi. Le, razun v i p a v s k e g a p i k o l i t a, 
niso naše vina kakor tudi horvaške nobene h v a l e prejele. 
Da je ta razsodba preojs tra bila, tudi jaz rečem, pa 
tudi menim, da bi ne bile naše vina celo brez vse hvale 
ostale, ako bi se bili vs i bolj i vinorejci in z i z b r a n i m 
domačim blagom udeležili razstave. Še sicer slavnoznani 
vipavski V e r h p o l j e c (Oberfelder) ni bil sodnikom všeč, 
ker res ni bil tak, kakor smo ga pili že druge leta. Pri 
v in ih je tudi to, da se morajo dosti časa pred pripraviti 
za razstavo, sicer pridejo rade k a l n e na mesto; potem ga 
pa sodnija še ne pokusi ne. Kaj so Avstrijanci, Ogri in 
Štajarci zbirali in „rihtalit( svoje vina, preden so jih v 
razstavo dali, je dobro znano; mi smo še le ob e n a j s t i h 
na to mislili, da jih bo treba ob d v a n a j s t i h že z doma 
preč poslati. Naj nam bo vse to nauk: kolikor moč napre
dovati o vinstvu svojem! 

Ker so mi dobro znani tisti gospodje, kteri so ali sami 
po sebi ali pa naprošeni poslali družb i kmetijskih pri
delkov vsake baze in so tako pripomogli, da je tako častno 
prestala preskušnjo na Dunaji in zato zlato svetinjo prejela, 
imenujem — je sklenil dr. B l e i w e i s — te verle domo
ljube danes slavnemu zboru, da bi se jim za njih pripomoč 
z a h v a l n e in p o h v a l n e p i sma v imenu c. k. kme
t i j s k e družbe p o d e l i l e ; sledeči gospodje so iz verste 
p r e d s t o j n i k o v k m e t i j s k i h poddružn ic : g. J e r n e j 
Ar ko , prost v Novem mestu, gosp. Anton G r a š i č , te
hant na notrajnski Bistrici, gosp. Juri Gabr i jan , tehant 
v Vipavi, gosp. Anton Kure , tehant v Postojni, gospod 
F r a n c Kramer, tehant v Stari Loki gospod S i men 



V o v k , tehant v Radoljci, gosp. J a n e z K ural t, fajmoster 
v Mengšu, gosp. J a n e z Maj ni k, fajmoster v Zireh, gosp. 
J o ž e f Bevk , fajm. na Križni Gori, gosp. JožefJRudež, 
grajšak v Ribnici, gosp, Mat i ja Koren, posestnik v Pla
nini, gosp. J a n e z K a p e l l e , grajšinski oskerbnik v Met
liki, gosp. Konrad L o k e r , fabrikant v Kranji; — razun 
teh poddružničnih predstojnikov še sledeči gospodje: 

Gospod Jur i Pa jk , posestnik v Ljubljani, gospod 
dr. J o ž e f Ore l , c. kr. notar v Ljubljani, gosp. J a n e z 
Zal o kar, dosluženi fajmoster in oskerbnik družbenega 
verta v Ljubljani, gosp. J o ž e f Z a l a r , posestnik v Ljub
ljani, gosp. J a n e z B r e n c e , takrat kaplan v Komendi, 
gosp. Kari Hoj kar, oskerbnik Šneperske grajšine. 

Tudi gosp. Andrej Brus — je sklenil dr. B1 e i w e i s 
— mi je v vseh za dunajsko razstavo potrebnih delih tako 
neutrudljivo pomagal in je razstavo naših reči na Dunaji 
tako marljivo opravil, da bi prav bilo, da bi zbor tudi 
n jemu pohvalno pismo podal. 

Zbor je poterdil, kar je dr. B l e i w e i s nasvetoval. 
(Dalje sledi.) 
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Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Gospod fajm. Zalo kar so naznanili zboru, kar se je 
lani skušalo in delalo na družbinem vertu, kterega oskerbnik 
BO. Povzamemo iz tega naznanila sledeče: 

Bi ve c in r i č e k sta se obnesla oba lani prav dobro. 
Seme obojih je močno oljnato. B i v e c se seje v jeseni do 
sv. Lukeža, r i č e k pa spomladi po sv. Jurji do srede maj-
nika. Bivec cvete, če je sušeč gorak, že po sv. Jurji, in 
je bče lam kaj p r i j e t n a paša, ko še skor druge nimajo. 
B č e l a r j e m ga tedaj gosp. fajmošter zlo priporočajo. Do
zori pa bivec že kakih 8 ali 10 dni pred Kresom; na ster-
niše njegovo se more še tisto leto kaj druzega vsejati. 
Riček pa dozori še le enmalo pred porcijunkulo. Seme obojih 
se dobi na vertu kmetijske družbe. 

Lanska suša poleti in jeseni je na pešeni zemlji druž
benega verta zaterla skor vsaki sad. Mumjina p š e n i c a 
je popolnoma konec vzela; s iv i ajdi je škodovala suša in 
slana; pa vidilo se je, da ta nova ajda prekosi v vsem 
našo navadno. — Iz dunajske razstave nam je prinesel 
dr. Bleiweis mnogo sort krompirja; 21 sort so ga gosp. 
fajmošter vsadili, pa lani malo in le drobnega pridelali; 
upajo, da ga bodo letos več. Tudi s 4 sortami k o r u z e 
ni bilo bolje. Neizrečena suša pa je zaterla tudi mlado 
drevje in pokončala več starejih dreves. Razun imenovanega 
krompirja in koruze so sejali letos t a l a v e r n e p š e n i c e , 
z g o d n j e p i e m o n t e ž k e , v e l i č a n s k e r e ž i (kaj lep 
sad!), č e r n i k a s t e g a č e š k e g a o v s a , mnogo sort gra -
h o r e , v o l č j e g a boba rumenega in višnjevega, fran-
c o z k e , a n g l e ž k e , b r a z i l i š k e in n e m š k e l e č e ; sila 
veliko murbenega s e m e n a in sadn ih pešk; iz Verone 
so zasadili 100 cepljenih murv (moretiane). 

Lansko leto se je iz verta kmetijske družbe 756 sadnih 
drevesc in 4907 murb prodalo, med temi 1000 murb in 300 
jablan v R e k o , 800 murb pa v Bruk na Štajersko, ostalo 
drugo pa doma po Krajnskem. Iz tega se vidi, kako močno 
kupujejo ljudje sadne in murbene drevesa, in da družbeni 
vert, če bi drevje še tako rado rastlo kakor ne, bi bil 
kmalo premajhen, vstreči vsem, ki želijo drevja. 

Za gosp. fajmoštrom Zalokarjem je naznanil zboru 
dr. B l e i w e i s imenitniše reči od k m e t i j s k i h š o l , ki 
so bile lani pervo leto v Ljubljani, drugo na grajšini gosp. 
predsednika na Fužinah, tretja pa v Preddvoru. Pozimi so 
bili vsi učenci kmetijskih šol v Ljubljani, kjer so jim go
spod fajmošter Zal o kar razlagali k m e t i j s t v o , gospod 

A n d r e j F l c i š m a n gojzdno drevje, gobe in poglavitne 
vodila gojzdne reje, dr. Ble ivve i s pa živinorejo. Učenci 
so konec leta preskušnje dobro prestali vpričo gospod prof. 
K o n š e k - a , kterega je , kot začasnega učenika kmetijstva 
na ljubljanskih šolah, slavno deželno poglavarstvo kot ce
sarskega komisarja k preskušnjam poslalo. Z veseljem je 
naznanil dr. Bleiweis, da je višje c. k. armadno poveljstvo 
v Veroni, učenca J. L e s k o v i c - u , kterega so letos v 
vojake vzeli, na prošnjo kmetijske družbe dovolilo, da 
o s t a n e v š o l i , dokler je ne dokonča, to je, do vseh 
Svetih leta 1859. 

Iz naznanila o k o v a š k i šo l i in ž i v inozdra v n i s -
n ic i se je zvedilo, da lani je 11 kovačev v šoli bilo, in 
da število vseh skupaj, ki so se dosihmal v ti šoli kovaštva 
in živinozdraviistva izučili, znaša 107. Tudi lani so kovači 
imeli pod vodstvom gosp. S k a l e - t a priložnosti dovelj se 
izuriti v kovanji zdravih, napčnih in bolnih kopit, ker med 
1536 podkovanimi konji, 6 volmi in 4 osli, je bilo 213 
konj z napčnimi ali bolnimi kopiti. Pa tudi v izdelovanji 
k m e t i j s k e g a orodja in maš in so se lahko veliko va
dili, ker razun popravljanja starega orodja se je naredilo 
več novih p l u g o v vsake sorte, bran, š k o p o r e z n i c itd. 
Kar se tiče p l u g o v in š k o p o r e z n i c , so imeli gosp. 
družbeniki danes lepo priložnost viditi na Poljanah naprav
ljeni p l u g , kterega lemež se v hip oberne na d e s n o 
al i l e v o s t r a n , kakor se na goratih njivah potrebuje; 
nova š k o p o r e z n i c a , vsa po angležki podobi napravljena, 
nareže v eni uri 18 do 20 vaganov lepe skope; ta ma-
šina, ktera je res prava dobrotnica pri vsaki večji kmetii, 
velja le 50 gold. Ce gospodar naloži 50 gold. na činže, 
bo dobil na leto k večjemu 3 goldinarje — naj pomisli, ko
l i k o v e č d o b i č k a mu ta škoporeznica vsako leto donese, 
ako rajta, kaj plača hlapcu ali pa kakemu drugemu škopo-
rezniku. — Tudi v ž i v i n o z d r a v i l s t v u so imeli dosti 
priložnosti se kaj naučiti, ker 186 bolnih konj, 24 goved, 
10 ovac, 18 prešičev in 56 psov; v vsem skup tedaj 294 
bolnikov se je ozdravljalo v bolnišnici skozi leto, med kte-
rimi se jih je ozdravilo do dobrega 256, zboljšalo 20, po
ginilo 6, pobilo 12, med kterimi 10 smerkovih in červivih 
konj. 6 konj ubozih gospodarjev je bilo brez plačila ozdrav-
ljanih in ozdravljenih. 



Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Potem je gospod A n t o n P o d k r a j š e k , magistrata! 
ekonom, o l j u b l j a n s k e m m a h u (Laibacher Moorgrund) 
govoriti začel. 

Ker njemu, ki je bil nepozabljivemu očetu našega maha, 
rajnkemu mestnemu predstojniku gospodu U r a d e c k i - m u , 



vedno na strani, vse dela na tem obširnem zemljišu najbolj 
znane je to, kar je o mahu povedal, res zlo važno. 
Zate! je popis z letom 1829, ko se je mah v p e r v i č ob-
delavati začel, in ga je končal z l a n s k i m l e t o m . Pre
dolgo bi bilo tu vse ponavljati, kar je gosp. Podkrajšek 
nam povedal. Našim bravcom bo gotovo najimenitniše slišati, 
kakošna je sedaj ta zemlja, kjer je nekdaj le močirje bilo, 
in koliko rodi danes tisti svet, ki pred letom 1829 ni nič 
rodil? 

Da se je močirni svet na suho djal, in da so gospo
darji od vseh strani mogli do svojih delov, je bilo dela in 
truda brez konca in kraja treba. Ni se tedaj čuditi, da 
otroški za razne velike in male ceste, ki so se narediti 
mogle, in za velike in male grabne, ki so se rezati mogli, 
od leta 1829 do 1858 znašajo 312,689 gold., ker večjih 
c e s t je narejenih dosihmal 23,388 sežnjev, š t r a d o nov 
48,608 sež., v e l i k i h in m a n j š i h k a n a l o v 64,920 sež., 
g r a b n o v 430,149 sežnjev. Ce se prištejejo vsemu temu 
jse drugi stroški za m o s t o v e i. t. d., pride znesek od 
359,047 fl. na dan, kterih je dosihmal treba bilo, da se je 
dognalo vse to. 

Kaj pa nese sedaj ta k a p i t a l , kterega je bilo potreba 
za osušenje močirja? Tudi to je od leta do leta prerajtal 
gosp. P o d k r a j š e k in nam povedal, da brez tega, kar 
pe je za kurjavo iz šote skupilo, je mah v žitu, krompirji, 
fižolu, mervi in druzih sadežih od leta 1829 do 1858 do-
n e s e l 1 milijon in 142,686 gold., ker v s a k o l e t o počez 
donaša obdelani mah okoli 67,000 gold. Ze v letu 1841 so 
pridelali r e ž i 16,697 vaganov, j e č m e n a 1240, o v s a 
11,333, a j d e 11,501, k r o m p i r j a 9610, f i žo l a 5625, 
p r o s a 118 itd.; m e r v e in o t a v e se pridela na leto za 
kakih 10,000 fl. vrednosti. Kolika še večja nadloga bi bila 
lani za živino bila, ako bi ne bili imeli merve iz ljubljan
skega mahu, ktero so kupovali celo Gorenci blizo Triglava! 

Hvala gre gosp. P o d k r a j š e k - u , da nam je 291etno 
zgodovino ljubljanskega mahu tako lepo popisal. 

Za njim je nastopil gosp. A n d r e j M a l i c , odbornik 
kmetijske družbe, in oziraje se na veliko hvalo, ki se po
slednje leta na Nemškem poje v o l č j e m u bobu (Lupine), 
je priporočil to zeiiše tudi za p o s k u s njo našim gospo
darjem in povedal, da je družba naša 20 funtov tega se
mena po prijaznosti češke gospodarske družbe prejela in 
ga letos vsejala, in tudi gosp. predsednik T e r p i n c ga je 
vsejal. Ker je bilo v „Novicah" lani o v o l č j e m b o b u 
veliko povedanega in se ono ujema s tem, kar je gosp. 
M a l i c nam povedal, zavernemo svoje bravce na lanske 
liste, in jim danes o tem le še to rečemo, da jim bomo 
ob svojem času tudi d o m a č e s k u š n j e zvesto oznanili. 

(Dalje sledi.) 
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List 24. 

Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Po vsem tem je besedo povzel gospod odbornik Miha 
Ambrož in govoril o tem, kako bi se dala v i n o r e j a 
na K r a j n s k e m zb olj sat i. 

Nagnala ga je k temu skušnja l a n s k e d u n a j s k e 
r a z s t a v e , pri kteri so bili drugi domači pridelki s toliko 
častjo sprejeti, le v ina naše, razun žlahnega p i k o l i t a , 
so bile za duri postavljene. To je gotovo vsakega domo
ljuba zlo v serce zabolelo, in čeravno glede na to, da tudi 
na Krajnskem imamo dobre in zdrave vina, moramo reči, 
da je ta razsodba preojstra bila, si vendar ne smemo za
krivati, da je v vsi ti ojstri sodbi vendar le tudi kos 
r e s n i c e bilo; gotovo je, da naše v ina še n i s o t a -
košne k a k o r š n e bi lahko b i l e , ako bi se spolnovali 
zlati nauki, ki jih nepozabljivi rajnki gospod fajmošter 
V e r t o v c v svojih lepih bukvah „Vinoreja a * ) imeno-
vanihnašim vinorejcom daje. 

Cujmo najprej — je rekel gosp. Ambrož — kaj so 
dunajsk i sodniki od naših vin rekli. Tako-le se glasi 
njih sodba, zapisana v velikih bukvah kmetijske razstave: 
^Večidel stoji krajnsko vinstvo še na nizki stopnji, zlasti 
na Dolenskem, kjer večidel vse tiste terte špogajo, ktere 
imajo na Horvaškem, zraven pa še t i č i n o , l i p a v š č i n o , 
v o l o v i n o in j a v o r , iz kterih se nikoli žlahne vina ne 
morejo narediti. Marvina, ktere Krajnci najbolj čislajo, so 
iz štajerskih vinogradov poleg Save. **) Vino pridelujejo* 
Krajnci na 16,700 oralih; pridelajo ga vsako leto okoli 
324,000 veder, kterih vrednost znaša blizo 1 milijon in 
29,6000 gold. Tega vina ni zadosti za krajnsko deželo, 
zato ga več tavžent veder iz Š t a j e r s k e g a in Pr imor
s k e g a vsako leto pokupijo. V e r h o p o l j s k o v ino iz vi-

, _ _ — • 

*) Dokler ne bo V e r t o v c e v a „Vinoreja" tako rekoč v kri in 
meso vsem našim vinorejcom zlezla, ne bojo ne naše ne hor— 
vaške vina po svetu zvonca nosile, in vendar bi ga nosile? 
tako lahko, če bi le h o ti i! Vred. 

**) V tem so se z m o t i l i dunajski sodniki ravno tako kakor 
spodej, kjer pravijo, da Krajnci največ vina pokupijo iz Š t a 
j e r s k e g a in P r i m o r s k e g a ; pozabili so hor v a š k o vino,, 
kterega Krajnci zraven domačega največ spijejo. Vred. 
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pavskih nogradov gospoda grofa Lantieri-a, ktero sicer po 
pravici sluje, ni tabart svoje slave poterdilo. Skoda, da 
niso Krajnci poslali svojih z lo r u d e č i h marvin, ktere 
bi se bile zato, ker so dobre in po ceni, gotovo vinski 
godnii prikupile. Dolenska stran je posebno za v i n o in 
jsadje, kakor tudi za s v i l n e č e r v e i n b č e l e pripravna; 
treba je, da bi se vse to čvetero z veliko umnostjo opravljalo; 
žalibog! da krajnski vinorejci niso nič bolji kakor horvaški." 

Tako je govorila dunajska vinska sodnija. 
Cujmo dalje, kaj ona vsem vinorejcom svetuje, da 

bi z b o l j š a l i s v o j e vina. 
1. Pervo je, da si vinorejec z a s a d i ž lahni h ter t. 

Le iz dobrega semena se dobi dobra roba. Kdor gleda le 
na obi len pridelk, ne bo pravega zadel. K t e r e terte so 
z la h ne , zraven pa v naš ih kraj ih že n a v a d n e , najde 
vinorejec v „Vinorej i" Vertovcovi in „Umnem kmeto
vanji" Zalokarjevem. Ne bomo tedaj tu ponavljali, kar 
je tam lepo na drobno popisano. Dunajska vinska sodnija 
imenuje terte, iz kterih E s t r a j h a r j i in na N e m š k e m 
najžlahneje vina pridelujejo; naj jih imenujemo tudi mi: 
Med z g o d n j e spadajo: 1. beli, rudeči in černi k levnar , 
2. beli drobni b u r g u n d a r , 3. višnjevi p o r t u g i š k i ; — 
med srednj i čas z r e l e : 1. višnjevi frankiški, 2. zeleni 
g i l v a n , 3. višnjevi od jezera bodenskega in 4. zeleni mu-
š k a t e l e c ; — med pozno z r e l e : 1. rudeči t r a m i n e c , 
2. drobni r i s l in g, 3. višnjeva kadarka , 4. t o k a j č a n , 
l a š k i r i s l i n g (eno najrodovitniših plemen), 6. š ip on 
(Mosler), 7. rudeči c i r fandler . **) 

2. Drugo je, da v vsakem n o g r a d u so le t a k e 
t e r t e z a s a j e n e , k t e r e d o z o r i j o ob enem. Že pamet 
da, da m e š a n c a z g o d n j i h in pozn ih tert ne more sto
riti dobrega vina: eno popači drugo. Bodi Bogu potoženo, 
da ta g e r d a m e š a n c a je ena največjih napak krajnske 
vinoreje, in da ne bomo prišli na bolje, dokler ne popra
vimo tega! 

3. Tre t j e je, da odpravimo v i s o k o rejo iz naših 
vinogradov in se skozi in skozi poprimemo p r i t l i č n e ; 
zakaj? — zato, ker je pri tleh g o r k e j e in bolje za 
grojzdje kakor na visokem. „Hočeš d o b r e g a , ž l a h -
n e g a v ina p r i d e l a t i , i š i ga pri t l e h ; p r i t l i č n a 
reja ti ga bo dala." Tako se bere že tudi v V e r t o v 
c o v i „Vinoreji" na strani 38. Oj, da bi naši vinorejci 
le kaj brali! 

4. Ceter to je, da se n o g r a d obdeluje kakor ve rt, 
zato tudi Nemec vinogradu pravi „Weingarten." Pridno 
kopat i in dobro g n o j i t i se mora vinograd. „Kakor 
k o k o š ne more obi lo j a j i c ne s t i brez ž i t a , in 
krava ne da v e l i k o mleka brez dobre p i č e , tako 
tudi nograd i ne morejo dobrih l e t i n dajat i brez 
gnoja" — pravijo že tudi V e r t o v c v svoji „Vinorej i" 
str. 94 — pa kaj! ker je vinorejci naši ne bero! 

5. Pe to je: ob pravem č a s u t e r g a t i a l i brati , 
to je, kadar j e g r o j z d j e že popo lnoma zre lo . To 
mora pos tava zapovedati, če ne, ne pomagajo vsi poduki 
nič. Le zrela češnja, le zrela hruška je dobra — tako je 
tudi z vinom. 

6. Š e s t o je umno v i n o h r a n i l s t v o ali umno rav
nanje z vinom v hramu ali keldru. Kdor tega ne zna, ne 
bo nikoli dobrega blaga si napravil. To pa razume le malo 
malo kdo, zakaj v i n o h r a n i l s t v o se opira na ke
m i j s k e v e d n o s t i , od kterih se večini naših vinorejcov 
še celo ne sanja nič. 

K temu, da se vino v sodcu dobro uzori, je „treba 
znati več kakor le hruške ^eč'." V kakošnih sodcih naj se 
hranuje, kakošen naj je hram, kako naj se prav zaliva in 
presnemova itd. — to razume malokdo prav, in po na-
^ — !•••••. MIM—w^wtmtm 

*) Poglej P r i s t a v e k k Vertovcovi „Vinorejiw in v popisu 
tertnih plemen po Š ta jerskem zasajenih ali saj znanih; tu 
boš naj del marsiktero teh plemen popisano. Vred. 

pačnem ravnanji v hrama, se iz d o b r e g a mosta naredi 
malovredno vino. Večina naših vinorejcov zna le drozgati 
in lovšati; v tem so nekteri res pravi mojstri. Res je pa 
tudi, da umno vinohranilstvo ali kletijstvo je najbolje in 
najcenejše le tam mogoče, kjer je v e l i k o v ina skupaj, 
zato so v i n s k e d r a ž b e , v i n s k e z a l o g e in t e r g o -
v i n e najbolja pomoč, da vino kake d e ž e l e dobro ime 
zadobi in se mu velika kupčija odpre. Ce stopi v e č vino
rejcov v španovijo, da vsak da toliko in toliko svojega vina 
v to skupno zalogo, in se vinohranilstvo izroči potem zve
denemu mojstru v tem, in se potem tako vino prodaja iz 
velike zaloge: to privabi domačemu vinu dobro ime in 
dosti kupca. 

Gosp. d e ž e l n i p o g l a v a r so vprašali na to: Ali se 
nič ne sliši, da bi se na Krajnskem napravila kaka v i n s k a 
družba kakor na Stajarskem, ki dobro napreduje? Od
govor je bil, da se še nič ne sliši, da bi se tudi krajnski 
vinorejci tega koristnega početja lotili. 

Ko je gosp. Ambrož končal svoj govor, ki je vreden, 
da bi ga naši vinorejci dobro dobro prevdarili, je bil zbor 
postrežen z dobro kapljico lanskega pridelka, ktero so 
prečastiti gosp. grof Bar bo družbi darovali; bilo je eno 
(černo) vino iz dobroznanega vinograda wGobcaa imeno
vanega, drugo pa iz terte „Rieslingtf, ktero bo v kakih 
treh letih (zakaj toliko potrebuje wRieslinga, da se popol
noma uzori), kaj žlahno vino. 

(Dalje sledi.) 
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List 25. 

Letni zbor c. k. kmetijske družbe. 
(Dalje.) 

Dr. B l e i w e i s je govoril potem, kako dobro bi bilo, 
ako bi se vsako leto ali pa vsaj vsake dve ali tri leta na-
pravljale r a z s t a v e m n o g o v e r s t n i h k m e t i j s k i h pri
d e l k o v , kakor so jih začele napravljati tudi nektere druge 
kmetijske družbe. 

Rekel je , da k o r i s t takih razstav je očitna kot beli 
dan, ker take razstave dajo lepo viditi, kaj vse se pride
luje doma; one nam pokažejo, kje se prideluje to in uno 
žito, ta in uni sad n a j l e p š i ; po njih se r a z g l a s i j o 
dobri in lepi pridelki kakega sicer malo znanega kota naše 
domovine; zve se tedaj po njih, kje se najlepše s e m e 
tega in unega dobiti more, in kupčija se po vsem tem poživi. 

„Pa kaj bomo na dolgo in široko razkladali korist in 
dobiček takih razstav in takih ogledov" — je rekel doktar 
na dalje — ^opomnim le naših sadnih razstav, od kterih 
je vsakemu znano, kako so pospešile sadjorejo in obudile 
ljubezen do nje." 

P e r v o vprašanje je: kaj naj bi s e da ja lo v take 
r a z s t a v e ? Odgovor: Vse kar naša domača zemlja na 
polji, na vertih, na senožetih, v nogradih in gojzdih rodi in 
kar se iz teh p r i d e l k o v šev posebej i z d e l u j e ; tudi kme
tijske maš ine in orodja. Ž i v i n o na ogled postavljati bi 
sicer tudi koristno bilo, — al take razstave so težavniše 
zavoljo prostora, strežbe itd., in naj bi se za zdaj še 
opustile. Sreč kanje ali l o t e r i j a naj bi se pa, kakor 
na Dunaji, tudi pri tej razstavi naredila. 

D r u g o vprašanje je: kje naj bi se napravljale te 
razstave? Najpripravniši kraj za nje je v e l i k i ver t kme
t i j s k e družbe na s p o d n j i h P o l j a n a h v Ljubljani . 

Tret je vprašanje je: kdaj naj bi bile take razstave? 
Ker bi se s takimi razstavami sklepala tudi s a d n a raz
stava, bi utegnil čas č e š p l j e v e g a l j u b l j a n s k e g a 
sejma (v drugi polovici mesca septembra) najugodniši biti. 

V vsem tem — je rekel govornik — bi utegnil slavni 
zbor z menoj edinih misel biti, — al sedaj pride še drugo 
vprašanje:kdo bo s t r o š k e razstave plačal? — Kdo drug 
kot k m e t i j s k a družba. Pa ta nima toliko dnarja, da 
bi vse zmogla, kar bi za napravo razstavnega poslopja in 
za mnogo druzega potreba bilo? Res je , da družba mora 
na v e č strani svojo mošnjo odpirati in, kakor smo sli
šali, celo dunajska razstava ji je , da je rešila dobro ime 
domovine svoje, prizadjala veliko stroškov. Vendar mislim, 
da stroški za domačo razstavo bi ne bili presilni, in tudi 
ne rečem ne, naj bi slavni zbor že d a n e s sklenil, da koj 
jutri mora razstava biti. Moj nasvet je le: Naj s lavni 
zbor danes i z r e č e , da za dobro s p o z n a , da bi 
se v s a k o l e to ali saj v s a k e dve al i tri l e t a na
prav l ja le k m e t i j s k e r a z s t a v e , z r a v e n pa naj 
odboru i z r o č i , prevdar i t i s t r o š k e take raz
s t a v e , in a l i ima družba to l iko k a š e , da bi tudi 
to občnokor i s tno reč dognala. 

Zbor j e e n o g l a s n o po terd i l , da n a s v e t o v a n e 
r a z s t a v e bi b i le dobre in potrebne , in j e o d b o r u 
i z r o č i l prevdarek dnarne zadeve . 

V prihodnjem zboru se bo potem ta reč do dobrega 
s k l e n i l a . — 

Gospod Mihae l P r e g l , odbornik in družbeni dnar-
ničar, je potem razglasil dohodke in s t r o š k e lanskega 
leta, za temi pa tudi povedal, kolikšni bi utegnili dohodki 
in s t r o š k i l e t o š n j i biti. Račun ta je po družbinih po
stavah poprej pretresel c. kr. svetovavee derž. računstva? 
gosp. J a n e z S t e s k a , kot izvoljeni preglednik družbinega 
dnarstva, in ga skozi in skozi brez pomote najdel in tedaj 
v v sem poterdil. V vsem skupaj so lani dohodki znesli 
6,765 gold. 14y2 kr., s t r o š k i pa 6,210 gold. 38 kr. in 3 
venarje, — po tem takem se je čez vse stroške pr ihra
n i lo še 554 gold. 35 kr. in 3 venarji. L e t o š n j e leto bi 
utegnili dohodki 5,193 gold. in 13 kr., s t r o š k i pa 
4,524 gold. 27% kr., tedaj p r i h r a n i l o 668 gold. 45 % kr. 
znesti. — 

Vsako leto daruje družba sreb. s v e t i n j e kmetom 
in pa u č i t e l j e m l j u d s k i h šo l po k m e t i h , kteri so 
ji bili kot pr idni s a d j o r e j c i pohvaljeni; drug im g o 
spodom pa deli p o h v a l n e č a s t n e pisma. 

Letos so c. k. loški kantonski predstojnik gosp. J a n e z 
Pa j k družbi pisali, da Jakob Krek in pa Mica K o š -
n i k o v a — oba od sv. Duha loškega kantona — sta vredna 
počastena biti s sreberno svetinjo; za J a n e z a Š a v e r - j a 
iz Stare Žage, fare Cermošniške, so se pa potegnili gospod 
fajmošter M. Mervar in na to so gosp. prost novomeški kot 
predstojnik družbine poddružnice novomeške družbi pisali, 
naj se tudi pridnemu sadjorejcu J a n e z u Š a v e r - j u za 
spodbado k še marljivišemu vertnarstvu podeli sreberna 
svetinja. 

Gosp. odbornik F e r d i n a n d Šmidt je vse te pripo
ročila zboru na znanje dal in v imenu družbinega odbora 
nasvetoval: naj se J a k o b u K r e k - u , Mic i K o š n i k o v i 
in J a n e z u Š a v e r - j u daruje sreberna svetinja. 

Zbor je p o t e r d i l ta predlog. 
Potem pa je v imenu družbinega odbora govoril o 

velikih zaslugah, ki jih ima za sadjorejo domačo neutrud-
ljivi kaplan Preddvorski gospod Lovre P i n t a r , kteri že 
več let z b e s e d o in djanjem uči umno s a d j o r e j o 
in i z r e j a žlahnega sadnega drevja, da malokdo toliko. Po 
pravici mu gre čast, da kmetijska družba to domoljubno 
prizadevanje očitno spozna in verlemu gospodu podeli po
h v a l n o pismo. $ ) 

Zbor je enoglasno poterdil tudi ta predlog. 
Potem je gosp. Smidt še besedo povzel in govoril še 

o dveh vertnarskih rečeh. Pervo je bilo, da je pokazal 
kaj lepo posušene, oljupljene jabelka, na v e r v c o na 
b r a n e k a k o r f i g e , ker vsako jabelko ima na sredi luknjo, 
ktera se izreze s cevko, ki je narejena iz belega plena. 
je 3 palce dolga, dobrega pol palca pa široka; s to cevko* 
se izreze p e š k i š e i z s r e d e ; potem se jabelko olupi in? 

*) Z veseljem smo zvedili, da gosp. Lovre Pintar imajo spet 
čez 3000 prav lepih cepljencov in prihodnjo spomlad bojo 
imeli spet že blizo 800 žlahnih drevesic naprodaj. Letos so 
eepili veliko marelic in tepk. Vred. 



na topli (ne prevroči) peči posuši; da se lepo posuše, se 
obernejo jabeika večkrat, posušene pa naberejo na vervco 
in shranijo na suhem kraji. Tako posušene jabeika terpijo 
več let, so lepe na videz in dobre za pokus. 

Za tem je priporočal zasadbo kosmatega grojz-
dj iča (Stachelbeere). Drugikrat bomo v posebnem so-
stavku povedali, kako ravnati ž njim. 

(Konec sledi.) 
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Letni zbor c. k. kmetijske dražbe. 
(Konec.) 

Za vsem tem so prišle v o l i t v e novih odbornikov na 
versto. Izvoljeni so bili z veliko večino glasov spet go
spodje: Ferd. Smidt , Andrej Mal ic in pa Mihae l 
Ambrož. 



Za temi so bili novi d r u ž b e n i k i voljeni. 
Sledeči so bili izvoljeni kot č a s t n i udje: P. N. gosp. 

baron Kari Ludev ik Bruck , c. kr. minister dnarstva, 
— gosp. knez A l o j z i L i c h t e n s t e i n , predsednik družbe 
kmet. na Dunaji, — gosp. knez J a n e z Adoi f S c h w a r -
z e n b e r g , predsednik družbe kmetijske v Pragi. 

Z a d j a n s k e u d e u n a n j e so bili izvoljeni: gospod 
prof. dr. A r n s t e i n na Dunaji, — gosp. baron Edvard 
H o h e n b r u c k , c. k. poglav. svetovavec, — gospod grof 
Henrik L a r i s c h - M o n n i c h , grajšak na Krajnskem, — 
gospod dr. J o ž e f Lumbe, vodja politehnike v Pragi, — 
gosp. Jakob N a c h t m a n , apotekar in posestnik na Šta
jerskem, — gosp. Juri Rac i c, kaplan c. k. mornarstva 
in papežev častni komornik v Terstu, —- gosp. baron W. 
Frid. R i e s e - S t a i l b u r g , grajšak na Ceskem, — gosp. 
Jakob S a j o v e c , duhovnik v Beršeču v Istri, — gosp. 
Franc Sam al , veliki vertnar na Ceskem, — gosp. baron 
L u d e v i k V i l l a - S e c c a , grajšak v doljni Avstrii, — 
gosp. baron Vi lhe im W a n g e n h e i m , nadzornik grajšine 
Klenovniške poleg Varaždina. 

Za d j a n s k e ude d o m a č e so bili izvoljeni: Na 
priporočilo glavnega odbora: gosp. Vinc. Gurnik, c. k. 
višji expeditor južne železnice cesarske, — gosp. V i l e l m 
J e t t m a r , svetovavec c. k. deželne vladije, — gosp. Lu
dev ik Kranc , pooblastnik cukrarije ljubljanske, — gosp. 
Maur ic i Kraup, vodja predilnice ljubljanske, — gospod 
J a n e z L a p a i n e , c. k. okrajni predstojnik v Mokronogu, 
— gosp. Lovre P intar , kaplan v Preddvoru, — gospod 
J o ž e f R o t h , svetovavec c. k. deželne vladije, — gosp. 
dr. Maur ic i Schvvarz , vodja grof Lariševih grajšin, — 
gosp. vitez Gustav S t o c k e l , nadgojzdnar kneza Win-
dischgratza v Logatcu, — gospod J a n e z S t e s k a , sve
tovavec c. k. derž. račuustva v Ljubljani, — gosp. J o ž e f 
T e k a v č i č , tergovec iu posestnik v Mokronogu, — gosp. 
dr. A l o j z i V a len t a, c. k. profesor v Ljubljani, — gosp. 
Jož .^Voge l , predstojnik eskomptne banke v Ljubljani. — 
Na priporočilo poddružnice kmet. Podberdske: gosp. J e r n e j 
P e v e c , tergovec in posestnik. — Na predlog poddružnice 
Ribniške: gosp. Anton C i b a š e k , fajmošter v Skocijanu 
poleg Turjaka, — gospod tehant I g n a c i H o l z a p f e l v 
Ribnici, — gospod fajmošter J o ž e L e s j a k v Soderšici, 
— gosp. fajmošter A l o j z i P ibernik v Loškem potoku, 
— gosp. fajmošter Lovrenc i Rant v Robu, — gospod 
Kari R u d e ž , posestnik v Ribnici. — Na priporočilo pod
družnice Novomeške: gosp. Kari F a b i a n i , apotekar in 
posestnik v Novem mestu, — gospod F r a n c K a s t e l i c , 
posetnik v Novem mestu, — gosp. M i k l a v ž Karo lov i č , 
c. k. stotnik in posestnik v Novem mestu, — gosp. V i l e l m 
Lasa n, c. k. okrajni predstojnik v Novem mestu, — gosp. 
pater Gracian Z i e g l e r , profesor naravoslovja v Novem 
mestu. — Na priporočilo poddružnice Boštajnske: grospod fajmo
šter I g n a c i K u t n a r in gospod Edvard S tube l , posestnik 
v Ratečah. — Na priporočilo poddružnice Metliške: gosp. 
fajmošter J e r n e j Do lžan v Radovici, — gosp. fajmošter 
Anton Krašov ic vAdleščih, — gosp. fajmošter J a n e z 
S k u b i c v Podzemlju, — gosp. K a š p a r V e i t h , gojzdnar 
grajšine Gradac, — gospod fajmošter Franc Zorer v 
Vinici. — Na priporočilo poddružnice Kerško-Kostanjeviške: 
gosp. A v g u s t P a u i i n , grajšinski oskerbnik, — gospod 
Martin H o č e v a r , posestnik na Kerškem, — gosp. Jan. 
L o g a r , c. k. okrajni predstojnik v Kostanjevici, — gosp. 
Gustav De lkot , tergovec in posestnik v Kostanjevici. — 
Na priporočilo poddružnice Vipavske: gospod V i n c e n c i 
J e v n i k a r , c. k. okrajni predstojnik v Vipavi, — gospod 
Matevž Kožuh , kurat v Sturji, — gospod Tadej grof 
Lan t i er i, grajšak v Vipavi, — gosp. Mihae l Terč ič , 
c. k. poštar in posestnik v Vipavi. — Na priporočilo pod
družnice Idrijske: gosp. Luka Cefer in , podobar v Idrii, 
— gospod fajmošter J o ž e f S c h w i n g e r v Verhu, — 
gosp. F i l ip VVagner, c. k. okrajni adjunkt v Idrii. — 
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Na priporočilo poddružnice Ložke: gosp. J a n e z Orehe k, 
kaplan na Oblokah. 


